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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 8/2018 
Caràcter: extraordinària Debat de la Ciutat 
Data: 20 de juny de 2018 
Horari: de 12.05 a 13.40 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa la seva assistència: 

Eva Frade Bravo (PODEM ALMA) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
 

Cap del Departament de la Secretaria de la Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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1. Debat i votació de propostes de resolució derivades de la sessió sobre l’Estat de la  Ciutat. 
 

Bloc 1.- Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Seguim amb el debat de la ciutat. Ara passarem a tractar els propers blocs, per tractat 
les propostes de resolució. El primer bloc que tractarem és el de Comptes, Economia i Recursos Humans, 
i té la paraula Ciutadans. 5 minuts.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. batle. Les nostres propostes van referides a tots els punts que es va tocar ahir i es varen 
tocar per part d’aquest grup municipal en el debat de l’estat de la ciutat. En primer lloc demanem, com 
ja hem fet altres vegades, que cada any quan s’hagin de discutir els fons de Capitalitat, sigui aquest Ple 
de l’Ajuntament de Palma, el que estableixi quins són els projectes prioritaris damunt dels quals 
s’hauran de demanar aquest fons de Capitalitat. I demanem que el batle convoqui anualment un Ple 
extraordinari per dur a terme això. Creiem que totes les inversions que venen de Capitalitat, han d’anar 
consensuades per tots els grups de l’oposició a esser possible, perdó d’aquest Plenari, a esser possible, i 
que quan no, s’han de sotmetre a debat a fi de que l’oposició pugui participar. Demanem també com a 
segona proposició, que l’Ajuntament de Palma es comprometi a complir amb els terminis per la 
concessió dels fons de Capitalitat, i que no se tingui que recorre un altre vegada, com ha passat 
enguany, a demanar pròrrogues, i se puguin dur a terme dins l’anualitat per la qual s’han concedit 
aquests fons, es puguin dur a terme tots els projectes presentats. Demanem també a l’Ajuntament de 
Palma, que si torna a tenir superàvit, com diu el regidor d’Economia, que varem tenir l’any passat, pues 
que aquest superàvit vagi destinat a una rebaixa dels imposts municipals, sempre que no se posi en 
perill els objectius de dèficit i l’estabilitat pressupostària. Creiem que si la ciutadania ha fet un esforç 
durant aquests darrers anys de crisis, aquest esforç l’ajuntament els ha de tornar i els ha de tornar en 
forma de rebaixa dels imposts. Tinguin en compte sobretot, que hi ha determinats imposts com ara el 
mateix IBI, que afecta no només en els propietaris de vivendes, sinó també en els arrendataris de 
vivendes en els quals el propietari els repercuteix en aquest impost. Amb lo qual pues considerem que 
és també una certa forma de beneficiar en aquest propietari, en els arrendataris no només en els 
propietaris de vivendes. És una forma de generalitzar la rebaixa del impost i de beneficiar a tota la 
ciutadania. Per altre banda demanem que es deixi sense efectes la zonificació de la comercialització 
d’estàncies turístiques, en vivendes plurifamiliars, és qualque cosa que ja varem dir que per a nosaltres 
no té sentit. És una zonificació duta a terme mitjançant uns informes que en part estan sesgats. A demés 
considerem que la zonificació i la prohibició de comercialitzar aquest tipus de vivendes a edificis 
plurifamiliars, no afectarà, com l’Equip de Govern sosté, no afectaran a un increment de vivendes a preu 
assequible. I per tant entenem que s’ha de derogar. I per altre banda, i com darrera proposta, demanem 
que es dugui a terme programes d’empleo específics per persones majors de 45 anys, negociats amb els 
representants d’aquests col·lectius, a fi de que es converteixi amb un instrument útil per la inserció 
laboral. Considerem que aquestes persones majors de 45 anys són les que tenen més dificultat per 
accedir a un lloc de feina digne i per tant han d’estar beneficiades per aquest ajuntament.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Les nostres propostes són en part reiterades de lo que és la nostra filosofia de gestió 
econòmica i en part adreçades a donar un impuls a tot l’àmbit de l’economia a les comptes i als recursos 
humans. Així en primer lloc, demanem una vegada més la reunificació de les àrees de Funció Pública i 
Seguretat Ciutadana en matèria de Recursos Humans. Sempre hem pensat que aquesta és la fórmula 
adequada per gestionar d’una forma homogènia tot lo que són la principal, el principal recurs d’aquest 
ajuntament que són els recursos humans. En segon lloc mantenir l’estabilitat pressupostària. És evident 
que quan tenim una sèrie d’anys de superàvit, això pareix que no és necessari, però nosaltres pensem 
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que és un recordament que hem de fer una i un altre vegada. No podem tornar a caure en els errors del 
passat, en els errors que ens varen dur a la pitjor crisis econòmica, a lo que va esser, se va anomenar 
pues l’ajustament de les comptes públiques, i que tots varem patir pues d’una forma excessiva, respecte 
a lo que és una bona gestió dels comptes públics. En tercer lloc demanem, una vegada més també, que 
quan està superada la crisis econòmica, sobretot en matèria de recaptació, aquesta pugui tenir una 
opció d’afavorir als propis ciutadans. S’ha repetir per part de l’Equip de Govern, que s’ha fet una 
recuperació en matèria econòmica, per funcionaris i per altres col·lectius, i en el mateix temps sempre 
s’ha deixat fora als ciutadans. Els ciutadans són el centre de la gestió municipal, el centre de la gestió de 
qualsevol administració, per tant demanem una reducció tributària, donada la situació econòmica de les 
comptes de l’ajuntament. En tercer lloc, o en quart lloc perdó, demanem fer un impuls a quelcom que 
considerem que és important, que és el teletreball. L’ajuntament va una mica retrassat en aquesta 
matèria, i pensem que el teletreball és una formula d’aconseguir una sèrie d’objectius importants. Un 
d’ells és la conciliació de la vida familiar, quelcom que cada vegada està agafant més força i es veu més 
la seva necessitat. En segon lloc també és una reducció de costos, i per últim també donar exemple de 
les possibilitats de reduir les necessitats de mobilitat dins lo que és l’àmbit del treball. Aquests tres 
elements ens fan pensar que moltes de les feines que se fan a l’ajuntament, se poden fer a través de 
mitjans telemàtics i per tant l’ajuntament ha de donar exemple, l’ajuntament ha d’esser capdavanter en 
aquestes matèries, i tirar cap endavant. Seguidament, el cinquè tema que plantegem és fer plans 
d’inversió. Ens pareix essencial, ben igual que es fan pressupostos anuals, fer pressupostos d’inversions 
que tinguin una dimensió temporal més grossa que un any natural. I sobretot pensem que és important 
discutir quines són les inversions a fer en els propers anys. I en aquest sentit ens agradaria sabre quines 
són les intencions. Ens ha agradat sempre i ho hem reiterat també en moltes ocasions, conèixer quines 
són les intencions de l’Equip de Govern en matèria d’inversions concretes, i que aquestes puguin estar 
sotmeses a debat, d’una forma especial, ja que és la part política, la part dels comptes més política de 
totes. En concret també demanem que siguin, aquestes discussions siguin més clares, més transparents, 
en matèria de Llei de Capitalitat, i de la recaptació dels imposts d’estàncies turístiques. I per últim, i per 
acabar, el sisè tema és el que fa referència a quelcom que hem vist a lo llarg d’aquesta legislatura, que 
són pròrrogues no permeses en matèria de contractes. Demanem que es faci un especial èmfasis en 
aquest tema. Perquè? Perquè ha estat un dels problemes, si no un dels principals problemes que hem 
vist al llarg d’aquests anys en matèria de gestió. I pensem que això també suposa un sobrecost cap als 
ciutadans. Perquè no treure les concessions seguint la normativa pues a l’ús, suposa de qualque manera 
no aprofitar totes les avantatges que té les renovacions i que té la forma de gestió de tots els serveis 
públics. I per això demanem que es faci més èmfasi en evitar aquest tipus de pròrrogues no permeses. 
Molt bé, moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, buenos días. Bueno yo también iniciaré exponiendo nuestras propuestas. Llevamos 
tres años trabajando para obtener una ciudad más inteligente e innovadora, volcada en el servicio del 
ciudadano, una ciudad más europea. Y llevamos también tres años participando en programas, y 
buscando y en algunos casos hasta consiguiendo financiación externa, como es el caso de Edusi o los 
programas de red.es. Por eso nuestra primera propuesta será, va a ser continuar con esta implantación 
de la administración electrónica, con una implicación real de todas las áreas del ayuntamiento. Y por 
supuesto, con como ha de ser, con el empuje de la Alcaldía y del propio Alcalde, para la consecución de 
este proyecto. Y también vamos continuar con la participación, en convocatorias de subvenciones, para 
la financiación de proyectos de  mejora del servicio prestado a la ciudadanía, y haciendo un especial 
hincapié o especial cuidado, en aquellas convocatorias relativas o que impliquen soluciones 
innovadoras, que puedan destinarse a los ciudadanos. Actualmente por ejemplo en estos casos estamos 
dentro de la convocatoria de destinos turísticos inteligentes de red.es, y preparando y trabajando otras 
nuevas posibles convocatorias. A la vez que innovadora y moderna, trabajamos por una ciudad también 
tradicional, con valores, capaz de tener un desarrollo económico estable y sostenible, y capaz de 
conseguir la convivencia entre visitantes y residentes. Por eso nuestras dos siguientes propuestas van a 
ser mantener y ampliar las ayudas al comercio de proximidad, especialmente a los establecimientos 
emblemáticos. Primicia en esta legislatura, la ayuda al comercio, al pequeño comercio, y que además ha 
ido creciendo año a año hasta llegar a los 100.000 euros presupuestados en este ejercicio. Y también la 
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siguiente, la cuarta propuesta es continuar con el desarrollo y promoción de las rutas de turismo 
accesible en la ciudad. Así que hemos trabajado mucho por tener esta ciudad más integradora, y no solo 
como he dicho y como bien he desarrollado en la propuesta 4, con un turismo familiar, más amable, fácil 
y accesible, sino también como la quinta propuesta llevamos de aprobar y ejecutar inicialmente el Plan 
de igualdad interna del ayuntamiento, de este Ayuntamiento de Palma. Y finalmente, bueno, como 
defensores de una administración pública, y especialmente de la administración municipal, hemos 
avanzado y seguimos avanzando, con propuestas como la que presentaré ahora, en una cosa tan 
importante como capitalizar los recursos humanos del ayuntamiento, con más formación, más calidad, y 
en definitiva para ir avanzando en una mejor gestión que se vea reflejada en el servicio al ciudadano. Y 
por esto nuestra última propuesta va a ser potenciar la Escuela de Formación, como instrumento de 
promoción profesional, y mejora de las competencias del personal. Así como desarrollar la carta de 
servicios de esta Escuela. Y esto son nuestras seis propuestas.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Només per manifestar que el nostre grup votarà a favor de totes les propostes tant 
de l’Equip de Govern com del Partit Popular.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Nosaltres també votarem a favor de totes les propostes que s’han 
presentat. Totes.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Yo tendré que usar un poco más de tiempo. En relación, empezaré por las propuestas de Ciudadanos. 
La primera, relativa al Plan extraordinario de Fondos de Capitalidad, es un tema ya muy debatido. Y otra 
oportunidad perdida de iniciar debate de inversiones, como podían haber traído aquí. También coincide 
con el punto 5 del Partido Popular, y lo mismo les digo, o sea en estas dos, en el uno de Ciudadanos y en 
el cinco del Partido Popular, votaremos que no, es un tema ya ampliamente debatido, el debate político 
pueden traerlo aquí siempre que quieran, y para eso están los Plenos y las proposiciones. El punto 2 de 
Ciudadanos, votaremos a favor, es nuestra intención siempre cumplir los acuerdos de Capitalidad y 
llevarlos a cabo. El punto 3 de Ciudadanos, que coincide con el 3 del Partido Popular, votaremos en 
contra. Una bajada a día de hoy, y esperemos que en la próxima, en el próximo proyecto de 
Presupuestos  Generales del Estado ya sea distinto, la bajada de la presión fiscal supone una baja del 
techo de gasto automático. A parte que quiero recordar que Palma es una ciudad, especialmente en el 
IBI, que es uno de los principales ingresos y uno de los principales sobre los que podemos actuar, 
impuesto sobre el que podemos actuar, tiene una presión fiscal de las más bajas de España. En cuanto al 
punto 4 de Ciudadanos, de la zonificación, votaremos en contra, es evidente, es una acción valiente que 
se ha llevado desde este ayuntamiento, que beneficia a la ciudad. Que además de ser pionera 
especialmente importante, viene de una iniciativa popular, y fue aprobada en este Pleno. El punto 5 de 
Ciudadanos, relativo a empleo específico para mayores de 45 años, negociados con los representantes 
de dicho colectivo, en esta legislatura llevamos 3 años trabajando y haciendo visibles, visibles a este 
colectivo. Votaremos en contra simplemente porque nos cambia los criterios de negociación con los 
representantes de dicho colectivo, pero seguiremos trabajando en ese aspecto. Y hay sólo cinco.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Me sembla que a la 5 hi havia una possible transacció, si no record malamente. Vols fer esment Joana? 
És un moment.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Si me lo explicáis.” 
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Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, a la número 5 respecte en els majors de 45 anys, sí que volíem proposar una transaccional a 
Ciutadans. La transaccional és que continuarem portant a terme programes de feina específics per 
majors de 45 anys, però no acceptaríem la part de que vinguin negociats amb representants d’aquest 
col·lectiu, perquè normalment depenen de convocatòries que venen del SOIB. A part de les 
intervencions pròpies que fem des de Palma Activa.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. García, pots continuar, perdoni.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“En cuanto al resto de las proposiciones presentadas por el Partido Popular, en cuanto a la reunificación 
de los departamentos de Recursos Humanos, ampliamente debatido, no lo aceptaremos. En cuanto al 
mantenimiento de la política de estabilidad presupuestaria, a parte que no depende de nosotros, no la 
aceptaremos. Sí que mantendremos la buena gestión que estamos llevando ahora, seguiremos 
reduciendo la deuda en lugar de doblarla como hicieron ustedes. Y seguiremos pidiendo que se elimine, 
se suavice, se quite la regla de gasto. El punto 3, lo votaremos en contra. El punto 3 ya lo he comentado 
que era en contra, igual que como en Ciudadanos. El punto 4 en cuanto a la búsqueda de formulas para 
un mayor impulso en el fomento del teletrabajo, votamos a favor. Es un tema que se está haciendo 
ampliamente, y lo conocen, y se lleva a cabo y es muy útil. El punto 5, lo he comentado antes, es en 
contra, lo he comentado con el punto 1 de Ciudadanos. Y el punto 6, evitar las prorrogas en materia de 
contrataciones, votaremos a favor, y somos los primeros interesados en superar esta ola, es evidente.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Passem a votació o ha quedat més o manco?” 
 
Sr. Secretari: 
 
“No fa falta, només ens queda la dubte de si s’accepta la transacció del punt cinc.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“S’accepta la transaccional?” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“No, no, mantenim la nostra proposició tal qual.” 

 
Grup Municipal C’s: 
 
1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Alcalde a convocar anualmente un Pleno 
extraordinario para acordar los proyectos que deberán verse beneficiados por los fondos de 
capitalidad, a fin de poder acudir a la reunión del Consejo de Capitalidad con el respaldo del 
consistorio. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
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2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma se compromete a cumplir con los plazos acordados 
para la concesión de los fondos de capitalidad, a fin de no tener que recurrir nuevamente a la 
solicitud de prórrogas, cumpliendo a la mayor celeridad con los proyectos importantes de 
nuestra ciudad. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
3.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma se compromete a compensar su superávit con rebajas 
en los impuestos municipales, siempre que no se ponga en peligro los objetivos de déficit y la 
estabilidad presupuestaria. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
4.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma dejará sin efecto la zonificación realizada para la 
comercialización de estancias turísticas en Viviendas en edificios plurifamiliares y procederá a 
la negociación de una regulación conforme a la Ley Turística. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
5.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda llevar a efecto programas de empleo 
específicos para mayores de 45 años negociados con los representantes de dicho colectivo a 
fin de que se convierta en instrumento útil para la inserción laboral.  
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
Grup Municipal PP: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a 
 
1. Reunificar los departamentos de recursos humanos del Área de Seguridad Ciudadana y del 
Área de Función Pública y Gobierno Interior. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
2. Mantener la política de estabilidad presupuestaria como principio de prudencia, más allá de 
cualquier eventualidad política, siguiendo el principio económico esencial que aconseja 
prepararse y fortalecerse en los tiempos de bonanza económica. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
3. Dedicar una parte de su próximo presupuesto a la reducción de la tributación y a la 
realización de inversiones productivas que contribuyen a sostener el crecimiento económico. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
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4. Buscar las fórmulas adecuadas para un mayor impulso y fomento del teletrabajo, en aras a 
la conciliación con la vida familiar como para la reducción de desplazamientos y costes. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
5. Acordar la realización de Planes de Inversión para permitir el debate político tanto de la 
aplicación de fondos propios como de los derivados de la Ley de Capitalidad, así como de los 
generados por la recaudación del Impuesto de Estancias Turísticas. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
6. Evitar las prórrogas no permitidas en materia de contrataciones. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
Grups Municipals PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA: 
 

El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Continuar amb la implantació de l’administració electrònica, amb la implicació de 
totes les àrees de l’Ajuntament. 
 
S’aprova per unanimitat 

 
2.- Continuar amb la participació en convocatòries de subvenciones per al finançament 
de projectes de millora del servei prestat a la ciutadania de Palma, especialment 
d’aquells que impliquen solucions innovadores. 
 
S’aprova per unanimitat 

 
3.- Mantenir i ampliar les ajudes al comerç de proximitat, especialment als establiments 
emblemàtics. 

 
S’aprova per unanimitat 

 
4.- Continuar desenvolupant i promocionant rutes de turisme accessible a la ciutat. 

 
S’aprova per unanimitat 

 
5.- Aprovar i executar inicialment el Pla d’Igualtat intern de l’Ajuntament. 
 
S’aprova per unanimitat 

 
6.- Potenciar l’Escola Municipal de Formació com a instrument de promoció 
professional i millora de les competències del personal, així com desenvolupar la carta 
de serveis de l’escola.  
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S’aprova per unanimitat 
 
Bloc 2. Comissió Serveis a la Ciutadania 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, Sr. batle, senyors regidors. Bueno, en el punto 1, y todos somos conscientes de la falta de efectivos, 
tanto nuestro Cuerpo de la Policía Local, como en menor medida pero también en el Cuerpo de 
Bomberos, y hasta ahora se argumentaba por parte del Equipo de Gobierno, la imposibilidad de 
convocar oposiciones, por los impedimentos que ponía el Gobierno central. En concreto la Ley Montoro. 
Una vez producido un cambio en el Gobierno central, creemos que este impedimento ya se puede 
suprimir, o se puede trabajar para suprimirlo. Por eso solicitamos que se convoque una oferta de 
empleo para aumentar la plantilla, tanto de la Policía Local como del Cuerpo de Bomberos. En el punto 2 
nos referimos pues a unos protocolos de actuación de nuestro Cuerpo de Bomberos, que nos han hecho 
llegar este colectivo, que en muchos casos está desfasado o no está suficientemente claro. Y se podría 
trabajar en la adaptación de muchos protocolos, pero hacemos hincapié en uno, que afecta 
directamente al protocolo de accidentes de tráfico, que no está, nos hacen llegar que no está 
suficientemente claro o desfasado. Por eso solicitamos la adaptación del protocolo de accidentes de 
tráfico del Cuerpo de Bomberos de Palma. En el punto 3, una vez más pedimos que se haga efectivo lo 
aprobado por unanimidad en este Pleno, referente a la incorporación de un representante de los 
trabajadores, en el Consejo Rector del IME. Se ha aprobado por unanimidad, se ha vuelto a presentar en 
este Pleno y nos han dicho que sí, pero a día de hoy y después de muchos meses, sigue sin el Consell 
Rector, sigue sin contar y poder escuchar la voz del representante de los trabajadores. En el punto 4, 
pedimos que el Pleno, bueno instamos al Equipo de Gobierno a que respete el bilingüismo, y que todos 
los impresos y documentos municipales, se editen como mínimo en las dos lenguas cooficiales. Decimos 
como mínimo. En muchos documentos se podría incluir un tercero, un cuarto, eso ya lo dejamos, que 
sería creemos muy positivo, que según que documentación estuviera también en inglés, ya que somos 
una ciudad eminentemente turística, y recibimos una población europea muy importante. Pero como 
mínimo que se respete el bilingüismo, y se edite en todos los documentos en como mínimo catalán y 
castellano. En el quinto punto, nos referimos a aumentar las iniciativas. Y decimos aumentar, porque 
somos conscientes que por la parte, por parte del Equipo de Gobierno ya se llevan iniciativas en este 
tema. Pero estamos viendo que sigue proliferando las personas socialmente excluidas, que se ven 
obligadas a pernoctar en las calles de nuestra ciudad. Por eso no decimos que inicien, sino que se 
aumenten las iniciativas para intentar evitar esta problemática que vemos que está aumentando en 
nuestra ciudad. Y por último punto instamos a que el Equipo de Gobierno, amplíe las ayudas para el 
acceso a las escoletes de infants, tanto públicas como privadas y/o concertadas. Gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Primer punto, proponemos la derogación del copago en el servicio de ayuda a 
domicilio. No es comprensible que con más de 50 millones de ingresos que tiene este Consistorio 
actualmente, hayamos implantado un servicio, en el servicio de ayuda a domicilio, que es un servicio de 
atención directa a la ciudadanía, un copago cuando en la peor situación de crisis económica con el 
Partido Popular, vamos es que ni lo pensábamos establecerlo. Por tanto, solicitamos su inmediata 
derogación. Segundo punto, que se impulse un gran pacto de ciudad, con la oposición y todos los 
agentes sociales, con tal de crear una política de seguridad ciudadana estable, duradera, y de largo 
plazo, que incluya los grandes retos de la seguridad de Palma, como la mejora de la presencia policial en 
los barrios, en la Playa de Palma, y la lucha contra la venta ambulante ilegal, y la aprobación de una 
Ordenanza Cívica, que garantice la regulación de las conductas incívicas y la convivencia pacífica de 
vecinos, comerciantes y visitantes. En tercer punto, instamos a que se promueva una política educativa, 
que facilite la libertad de elección de los centros educativos a los padres, tanto a la educación infantil, 
como a las siguientes etapas educativas. Ayer en el debate del estado de la ciudad, el Sr. Alcalde admitió 
que la política educativa debía centrarse o basarse en política de movilidad y de cercanía. Para mí son 
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unas palabras lamentables. La política educativa tiene que versar sobre calidad de la enseñanza, y libre 
elección de centro. Es más, si algunos padres, entre los que me incluyo, decidimos, porque entendemos 
que es lo mejor para nuestros hijos, ir a la otra punta de Palma a llevar a escolarizar a nuestros hijos, 
tenemos que tener el derecho a hacerlo. Punto 4, llevar a cabo el refuerzo policial necesario en las zonas 
de mayor afluencia turística, como es el caso de Playa de Palma, sin que se vean afectadas las demás 
barriadas de la ciudad, garantizándose en todo momento la presencia policial, especialmente la de 
Policía de barrio. Como punto 5, conmemorar adecuadamente con el ceremonial que se merece, el 40 
aniversario de la Constitución Española. No tenemos que olvidar que gracias a la Constitución Española, 
todos los representantes públicos que estamos aquí sentados, podemos debatir nuestras ideas como se 
merecen, y por tanto, la Constitución Española, que ha sido el nexo de unión de todos los españoles 
durante estos 40 años, y a través de la cual se han conseguido las mayores cotas de bienestar social, 
aunque a algunos le pesen y lo quieren negar, y por tanto entendemos que se merece pues como 
respeto a la misma, un ceremonial de reconocimiento de estos 40 años de su vigencia. Y finalmente 
facilitar al máximo el pago de las obligaciones tributarias por parte de los ciudadanos, implementando 
tanto recursos electrónicos como humanos, para evitar cualquier molestia. Obviamente un compromiso 
a que no se realicen cambios bruscos. Si por normativa o por facilidad se considera que se deben 
cambiar estos mecanismos, entendemos que se tiene que hacer pues una campaña de publicidad previa 
y que su adaptación o su introducción sea paulatina y no de manera brusca como ha ocurrido 
recientemente. Nada más.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, bon dia. Volia primer de tot plantejar les propostes que fem com Equip de Govern. La primera és 
continuar amb la implantació de la policia de barri i del policia tutor. Pel curs que ve tindrem 11 policies 
tutors i 1 oficial. De cara a la policia de barri, s’han posat 120 agents, per realitzar única i exclusivament 
funcions de policia de barri. I a més a més s’ha previst una sèrie d’unitats de recolzament en aquests 
policies. Paral·lelament es procedirà a auditar el funcionament d’aquests policies de barri, amb la fi de 
poder introduir millores i més eficàcia respecte de les seves funcions. En aquest sentit crec que la línea 
és clara, i per això presentem aquesta proposició, de continuar amb la implantació de policies de barri i 
policies tutors. Segona, municipalitzar dues biblioteques externalitzades, i continuar amb la millora de 
les infraestructures. Bé, nosaltres tenim clar que les biblioteques és un servei indispensable, que 
serveixen, contribueixen per millorar la vida dels ciutadans, i és una eina per apropar cap a la ciutadania 
la cultura. Es tracta, o s’han d’esdevenir autèntics centres, les biblioteques, generadores de cultura, amb 
una programació pròpia i que arribi a tota la ciutat. A la legislatura passada, la política va esser tancar 5 
biblioteques, externalitzar-ne dues, i es va entrar a un sistema d’abandonament de les restants. En 
aquests moments tenim 20 biblioteques, d’aquest Equip de Govern ha fet possible 6 places més, 
reforçar tot l’equip. Ha creat un dipòsit circulant de llibres per Sant Miquel, s’ha millorat l’accessibilitat i 
les instal·lacions. Hem instaurat zones infantils en les biblioteques que ho ha permès. Hem incrementat 
la dotació per adquirir fons. Hem impartit cursos de formació en el personal de biblioteques. I estam 
fomentant la lectura mitjançant activitats infantils i club de lectura, que en total han passat a esser 5. 
Bé, per tots aquests motius, proposem la remunicipalització de dues biblioteques, i millorar la xarxa tan 
a nivell de programació com a nivell d’infraestructures. La tercera proposta és ampliar les places de 
centres de dia, millorant recursos i evitar llista d’espera. Aquesta està més que justificada per les dades 
demogràfiques. A Palma avui viuen 66.000 persones majors de 65 anys. D’aquestes n’hi ha més de 
17.000 que viuen soles. Llavors, veiem que la població està en un procés d’envelliment. I per lo tant és 
necessari augmentar el servei de dependència, i concretament més places a centres de dia. Pel que 
representa d’alivi a les famílies i d’atenció en els usuaris. La quarta que proposem, fa referència en posar 
en marxa les cases de Son Llàtzer com a centre de creació cultural, i creació de festes populars. Bé, 
sabeu que són unes cases que fa molts anys es varen rehabilitar, però que ara mateix no tenen ús. I per 
tant la nostra proposta és obrir-les, obrir aquest espai com a centre cultural, entorn a les festes de 
Palma. Cavalcada, ruta, San Sebastià i que sigui un lloc que es pugui visitar i per fer activitats de creació 
per aquestes festes. I la cinquena fa referència, espera un segon, al desenvolupar el projecte de 
construir una nova escola infantil de 0 a 3 anys a Son Gibert. Bé, està clar que és una prioritat d’aquest 
Equip de Govern ampliar les xarxes públiques d’escoletes de 0 a 3 anys, perquè entenem que és oferir 
als pares i mares la possibilitat d’optar a una plaça educativa pels seus fills. Dins d’aquesta etapa que ja 
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sabem que és fonamental per poder a més a més com si és fonamental per el infant i a més a més 
facilitar la conciliació de la vida laboral i la vida familiar. Es fa a Son Gibert, que és una primera línea, no 
és, o sigui desenvolupar-la no és a curt termini, però milloraran, a més a més mentrestant estam fent 
això el que fem és millorar les condicions de les 11 escoletes.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“restants. I bé, i la darrera és crear el Consell municipal de la convivència i les migracions. És un objectiu 
que hem perseguit i ha estat, hem estat reactivant i enfortint el teixit associatiu. En el cas de les entitats, 
de les persones migrades, hem fet passes importants en el projecte de la fira de cultures i l’estratègia de 
Stop Racisme. I ara el que volem és consolidar amb aquest espai de trobada.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant Sra. Borràs.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Estic, estic. I les persones migrades, per desenvolupar polítiques municipals cap a la diversitat cultural 
de Palma. Ja està.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, bueno nosotros en las propuestas del Partido Popular, en el punto 1 y 2 vamos a votar a favor. En el 
punto 3 nos vamos a abstener porque hace referencia a la educación infantil, y a las siguientes etapas 
educativas, creo que las siguientes etapas educativas no son competencia municipal. Por eso nos vamos 
a abstener. En el punto 4 y 5 sí que vamos a votar a favor. Y en el punto 6 nos vamos a abstener, porque 
tampoco está muy clara la proposición. Es decir, evitar cualquier molestia. Todo cambio produce algún 
tipo de molestia. Es decir, no podemos pretender hacer unos cambios de pasar a una modernización, 
hacer una administración mucho más moderna y digital, pretendiendo no crear ninguna molestia. Por 
eso no entendemos muy bien la proposición, por eso nos vamos a abstener. En las proposiciones del 
Equipo de Gobierno, en el punto 1, evidentemente no podemos votar a favor, porque una vez más han 
empezado mintiendo, y una mentira por muchas veces que la repiten, no se convierte en verdad. No se 
ha creado ninguna policía de barrio. No se ha destinado 109, 120 policías a este nuevo departamento. 
Son exactamente los mismos 120 policías que ya estaban en la denominada policía de proximidad. Ni 
uno menos. Simplemente se ha hecho un cambio de servicios, un cambio de trabajo. Pero no se ha 
creado ninguna policía de barrio. Y por muchas veces que lo repitan, no se va a convertir en realidad. 
Por eso no podemos apoyar que se va a continuar con la implantación, porque no se ha implantado 
nada. Sí estaríamos de acuerdo que se inicie la implantación de un nuevo modelo. Por eso en el punto 
uno nos vamos a abstener. En el punto 2, 3, 4 y 5, vamos a votar a favor. Y en el punto 6, nos vamos a 
abstener porque no pretenderán que aprobemos la creación de un Consell municipal, sin tener 
conocimiento ni del proyecto. No sabemos nada, es la primera noticia que tenemos. Lo lógico y lo serio 
sería que nos presenten el proyecto, lo podamos estudiar, y luego votar. Por eso nos vamos a abstener 
en el punto 6. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, con respecto a las proposiciones del grupo Ciudadanos, votaremos todas a 
favor. Con respecto a las del Equipo de Gobierno votaremos a favor de la primera, a pesar de que 
estamos de acuerdo con lo que ya se ha manifestado, que esto es una burla para los ciudadanos, y ahora 
entendemos porque los ciudadanos cuando visitamos las barriadas nos dicen, es que no sabemos donde 
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está el policía de barrio. Pues precisamente, es que hasta ellos mismos reconocen que no lo están 
implantando, porque ponen continuar con la implantación. Es decir, no han dicho iniciar la implantación 
porque yo creo que por vergüenza pues no se han atrevido a ponerlo. A pesar de eso damos nuestro 
voto a favor, para ver si de una vez por todas se implanta el policía de barrio. Con respecto al segundo 
punto de municipalización de dos bibliotecas externalizadas, vamos a abstenernos. Es decir, aquí hablan 
de municipalización. Pero lo que necesitamos sea, una memoria económica, y obviamente una memoria 
que establezca cuales van a ser los beneficios de esa municipalización del servicio. Por tanto, en tanto en 
cuanto no tengamos ese proyecto pues obviamente no podemos votar a favor. Y esperamos que sobre 
la segunda parte, de continuar con la mejora de las infraestructuras, no sea por ejemplo cerrar la 
biblioteca del Molinar, que ustedes han cerrado, le recuerdo Sra. Borràs, y no nosotros. Con respecto al 
tercer punto, nos vamos a abstener. Nos vamos a abstener porque nosotros estamos de acuerdo en la 
ampliación de las plazas de centro de día y recursos de la dependencia, y obviamente que se reduzca al 
máximo los plazos de acceso. Pero lo que no estamos de acuerdo es que lo tenga que hacer el 
Ayuntamiento de Palma. Esto no es competencia del Ayuntamiento de Palma, y por asumir 
competencias, las cuales no debe asumir el ayuntamiento, estamos perdiendo otras competencias que 
sí que tenemos que ejercer. Por tanto aquí propondríamos instar al Gobierno de la Comunidad 
Autónoma a ampliar las plazas de centro de día y a mejorar los sistemas de atención a la dependencia. 
No, obviamente ampliar nosotros que, cuya competencia no es nuestra. Y aquí me sorprende la posición 
del grupo Ciudadanos, es decir, vota en contra de una propuesta nuestra porque entiende que no somos 
competentes, pero vota a favor de una propuesta del Equipo de Gobierno, cuando no son competentes 
en materia de dependencia. Pero bueno, cada uno vota lo que quiera. Punto 4, poner en marcha las 
casas de Son Llàtzer. Nosotros nos vamos a abstener, porque entendemos que los espacios públicos no 
tienen que estar supeditados a las ocurrencias del Equipo de Gobierno, sino que previamente se tiene 
que consultar a las barriadas y que de acuerdo a lo que demanden las necesidades que tengan, por 
tanto en base a esos criterios se deben establecer los servicios. Respecto al punto quinto, desarrollo de 
un proyecto de construcción de una escuela infantil 0-3 en Son Gibert. Sra. Borràs, es que me lo pone 
muy fácil, textualmente ha dicho, esto no es una solución a corto plazo. ¿Y las 400 o 500 familias que 
están sin escoleta pública? ¿Qué hacen? ¿A corto plazo qué hacen? A largo plazo ustedes proponen 
propuestas, no, lo que se necesita es una solución a corto plazo, no se puede permitir que 500 familias 
en esta ciudad se queden sin plaza de escoleta cada año. No se puede permitir. Por tanto nosotros 
abogamos por que se refuerce, que se implante un servicio de concertación de plazas y con una 
ampliación y modificación de las bases del bono escolar. No estamos en contra de que se amplíe la red 
pública de escoletas, pero como usted ha dicho, como esto no es una solución a corto plazo, se requiere 
a corto plazo y por tanto primero que se haga concertación y bono escolar, y después ya hablaremos de 
ampliar la red pública de escoletas. Y finalmente votaremos a favor de la creación del Consell municipal 
de la convivencia y les migracions. Nada más.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Primer començaré per Ciutadans. En la primera votarem que sí, en la segona votarem que sí, en la 
tercera votarem que sí, en la quarta votarem que no, els impresos són bilingues i la documentació 
depèn del Reglament. Un Reglament que es va aprovar fa més de 30 anys, que es va aprovar amb 
consens de tots i que no ha generat cap problema fins el dia d’avui. En la cinquena li proposaria una 
transaccional, que diria, el Ple de l’ajuntament de Palma, insta a l’Equip de Govern a coordinadament 
amb les altres administracions competents, a augmentar les iniciatives per ajudar i evitar la proliferació 
de persones socialment excloses, que pernocten en els carrers de la nostra ciutat. És a dir, llevaria “se 
ven obligadas a”, perquè tothom té possibilitat de tenir allotjament, és una decisió voluntària. A la 
sisena votarem que no, perquè a nivell general ja hi ha una línea d’ajudes, i a nivell de les persones més 
vulnerables, hi ha pressupost que cobreix aquestes necessitats, i puc assegurar que no hi ha cap infant 
que s’hagi quedat, que se li hagi denegat aquesta ajuda, sempre que es compleixi les condicions. Per 
tant votarem que no. Respecte de Ciutadans, en la primera, absolutament que no, perquè bé, el que fa 
és permetre la universalització als serveis de la dependència. Un concepte que vostès desconeixen. Les 
persones que tinguin una capacitat econòmica igual o inferior a 537 euros, no aporten. I després 
l’aportació econòmica és gradual. És coherent amb el conjunt del sistema de dependència, atès que tota 
la resta de serveis sí estan subjectes a participació econòmica. I el que hem fet és aplicar el mateix criteri 
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a tots els serveis. En la segona també votarem que no, ja votarem que no. En la tercera, també votarem 
que no, perquè nosaltres estam treballant precisament per la zonificació, perquè l’escolarització la 
defensem territorialitzada, de proximitat i inclosa en la comunitat, i que eviti guetos. A la quarta, també 
votarem que no, perquè està en marxa, i no està previst, ben al contrari, llevar policies dels barris. 
Vostès eliminaren aquest servei, i nosaltres el que fem és recuperar-lo. Ai perdoni, això és, sí, ara ve la 
cinquena, en la cinquena també votem que no, és propi de la Delegació de Govern, i estam més per una 
revisió en el temps actual, tant territorialment com socialment. I en la sisena li votarem que sí. Respecte 
de les propostes que fa el Govern, dir-li que el tema que diu vostè de desenvolupar el projecte d’una 
escola, sí, ho he dit que és a llarg termini, però mentrestant com ja hem explicat a la nostra proposta, ja 
hi ha un sistema d’ajudes, que una vegada més cuida sobretot de la seva població més vulnerables, i són 
aquests tipus de solucions el que reforcen el concepte d’escola pública. La creació i gestió pública de 
l’educació. I dir-los en el primer punt crec que han estat vostès, policia de barri, que s’abstindran. Bé, 
crec que també ja n’hem xerrat del tema, i una qüestió que m’interessa molt, molt puntualitzar, és que 
no hem de confondre el tancar amb el traslladar. Ara m’estic referint a la biblioteca del Molinar, no es va 
tancar, es va traslladar, es va millorar amb el creix les condicions de la biblioteca, i per tant aquesta és la 
nostra.” 

 
Grup Municipal C’s: 
 
1)  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a convocar una oferta de 
empleo para aumentar la plantilla de la Policía Local y Bomberos. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno  a revisar y adaptar el 
protocolo  de accidentes de tráfico del Cuerpo de Bomberos de Palma. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
3) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno  a que cumpla con lo 
aprobado en Pleno e incluya a un representante de los trabajadores en el Consejo Rector del 
IME. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
4) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que respete el 
bilingüismo y edite todos los impresos y documentos municipales en las dos lenguas oficiales 
como mínimo. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
5) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno coordinadamente con las 
otras administraciones competentes a  aumentar las iniciativas para ayudar y evitar la 
proliferación de personas socialmente excluidas que pernoctan  en las calles de nuestra 
ciudad. 
 
S’aprova per unanimitat la transaccional 
 
6)  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que amplíe las ayudas  
para el acceso a les escoletes d´infants públicas y privadas. 
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Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s)  
 
Grup Municipal PP: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a  
 
1. La derogación del copago al servicio de ayuda a domicilio. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
2. Impulsar un gran Pacto de Ciudad con la oposición y los agentes sociales con tal de crear una 
política de Seguridad Ciudadana estable, duradera y de largo plazo, que incluya los grandes 
retos de la seguridad en Palma como la mejora de la presencia policial en los barrios, en Playa 
de Palma y la lucha contra la venta ambulante ilegal y la aprobación de una Ordenanza Cívica 
que garantice la regulación de las conductas incívicas y la convivencia pacífica de vecinos, 
comerciantes y visitantes. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
3. Promover una política educativa que facilite la libertad de elección de los centros educativos 
a los padres, tanto en la educación infantil como en las siguientes etapas educativas. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 8 vots a favor 
(PP) i  4 abstencions (C’s) 
 
4. Llevar a cabo el refuerzo policial necesario en las zonas de mayor afluencia turística, como 
es el caso de Playa de Palma, sin que se vean afectadas las demás barriadas de la Ciudad, 
garantizándose en todo momento la presencia policial, especialmente la del policía de barrio. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
5. Conmemorar adecuadamente, con el ceremonial que merece, el 40 aniversario de la 
Constitución Española. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
6. Facilitar al máximo el pago de sus obligaciones por parte de los ciudadanos implementando 
tanto recursos electrónicos como humanos para evitar cualquier molestia. Asimismo se 
compromete a no realizar cambios bruscos en esta. 
 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I PP) i 4 abstencions 
(C’s) 
 
Grups Municipals PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA: 
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El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Continuar amb la implantació de la policia de barri i del policia tutor.  

 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I PP) i 4 abstencions 
(C’s)  
 
2.- Municipalitzar dues biblioteques externalitzades i continuar la millora de les 
infraestructures. 
 
S’aprova per 18 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I C’s) i 8 
abstencions (PP) 
 
3.- Ampliar places de centres de dia i recursos de dependència per poder donar cobertura a les 
demandes de dependència i reduir el màxim el termini d’espera. 
 
S’aprova per 18 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I C’s) i 8 
abstencions (PP) 
 
4.- Posar en marxa les Cases de Son Llàtzer com a centre de creació cultural i de creació de 
festes populars. 
 
S’aprova per 18 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I C’s) i 8 
abstencions (PP) 
 
5.- Desenvolupar el projecte de construcció d'una escola infantil 0-3 a Son Gibert. 
 
S’aprova per 18 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I C’s) i 8 
abstencions (PP) 
 
6.- Crear el Consell Municipal de la Convivència i les Migracions. 
 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I PP) i 4 abstencions 
(C’s) 
 
Bloc 3.- Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Como ya dijimos ayer, se está incumpliendo con el cronograma de las inversiones 
previstas en el Plan Litoral de Ponent. Nosotros entendemos que esta falta de cumplimiento y esta falta 
de ejecución de los proyectos, se debe sin duda alguna a una descoordinación absoluta de todas las 
áreas de este ayuntamiento, en la cual cada una barre para su casa, y no tienen en cuenta la 
importancia de este Plan para nuestra ciudad. Nosotros entendemos que debido a esta falta de 
coordinación, se hace necesario que alguien asuma el mando, que alguien realmente coordine a todas 
las áreas y permitan que este Plan se pueda llevar adelante. Y por esto nuestra primera proposición. 
Solicitamos que sea el Alcalde quien asuma esta coordinación a fin de poder cumplir con los 
compromisos que tenemos con la, adquiridos con  la Unión Europea. El segundo punto es, va referido al 
Plan General de Ordenación Urbana. Desde hace meses no se ha llevado a cabo la Comisión de 
seguimiento del Plan General. Se nos ha notificado que se, o se nos ha comunicado que se contrataba 
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una empresa para que desarrollara el Plan General, ante la imposibilidad de hacerlo por el propio 
ayuntamiento. A la vista de esto entendemos que se tienen que volver a convocar estas comisiones no 
permanentes de seguimiento del Plan General de Ordenación Urbana, y en ellas, a estas comisiones 
deben asistir representantes de la empresa contratada, para que den cuenta de los avances que se 
vayan realizando en la confección de este nuevo Plan General. La tercera propuesta va referida al 
edificio de Endesa, al edifico de Gesa. Hasta ahora el ayuntamiento tenía la posesión de este edificio, 
pero recientemente el ayuntamiento ha tenido que entregar las llaves, al legítimo propietario del 
mismo, a Endesa, y el estado sigue encontrándose, el edificio sigue encontrándose en un estado de 
conservación deplorable, que genera una mala imagen para nuestra ciudad, porque es el edificio que se 
encuentra uno después del Palacio de Congresos cuando accede a Palma. Por esto entendemos que 
haciendo uso de lo que es la Ley de Patrimonio Histórico, que impone la obligación a los propietarios de 
mantener la conservación, de mantener en buen estado los edificios que forman parte del patrimonio 
histórico de nuestras islas, pues entendemos que se tiene que instar al Consell de Mallorca para que 
obligue, para que requiera a la propietaria realizar las obras que sean necesarias para el mantenimiento 
y conservación de este edificio. El cuarto, la cuarta proposición que efectuamos, que realizamos, va 
referida a la adaptación urgente del sistema informático del área de Urbanismo, para permitir que se 
puedan tramitar las licencias de forma telemática, y que los expedientes se puedan también tramitar de 
una forma digital. Se nos ha dicho en varias ocasiones que esto está pendiente de la contratación del 
nuevo sistema informático, y bueno, nosotros entendemos que a parte de esto la situación del área de 
Urbanismo es alarmante, se está produciendo graves perjuicios para la economía de nuestra ciudad, con 
esta ralentización de la concesión de la licencia. Y entonces entendemos que debe acometerse de forma 
urgente, la adopción de estos sistemas telemáticos, que permitieran la tramitación de licencias. Hay 
otras ciudades que ya cuentan con este tipo de programas, que cuentan con este tipo de material 
informático para llevar a cabo la gestión. Y creemos que sería una buena idea tomar ejemplo de estas 
ciudades, ver de donde han sacado ellos su sistema, y adaptarlo a nuestro ayuntamiento, con 
independencia del futuro proyecto, contrato para la gestión informática de nuestro ayuntamiento, 
creemos que es prioritario. Y la quinta va referida a la asunción por parte de Emaya, de las competencias 
en gestión de residuos sólidos. Es una competencia que la Ley de Bases de Régimen Local atribuye a los 
municipios, y creemos que sería muy beneficioso para nuestra ciudad. Para ello es necesario que se 
llegue a un acuerdo con el Consell Insular y con el Govern, y solicitamos a este, al Equipo de Gobierno 
que haga las gestiones necesarias. Y por último, solicitamos también que se adapten las paradas para las 
galeras, a fin de garantizar el bienestar de los animales que prestan este servicio. La situación en la que 
actualmente se encuentra en la cuesta de Conquistador, no es la deseable, y se debería mejorar. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, en primer lugar pedimos que se aborde de manera inmediata un Plan eficaz y 
eficiente de limpieza y mantenimiento de las calles de la ciudad, incluida evidentemente la mejora de 
los servicios de recogida de residuos sólidos urbanos, fijando una serie de objetivos, actuaciones e 
indicadores, para evaluar su seguimiento y cumplimiento, con una periodicidad mensual para asegurar 
así el correcto estado de estas zonas. Igualmente y en aras de la mayor transparencia, y para 
conocimiento de los ciudadanos, que se proceda a publicar en la página Web del ayuntamiento, cada 
una de las actuaciones de este Plan, que de manera gradual se vayan realizando en las diferentes zonas 
de la ciudad. Así como el resultado de los indicadores, del cumplimiento del Plan, mejorando la gestión 
de la recogida selectiva de papel, plástico, cartón y vidrio, y eliminando el actual sistema de recogida de 
trastos. En segundo lugar proceder, apoyándose en los técnicos especializados en patrimonio, y con 
todas las precauciones evidentemente, y garantías necesarias, a la limpieza inmediata de todas las 
pintadas que actualmente existen sobre el patrimonio de la ciudad, y que provocan en quienes las 
observan, una sensación de abandono, de dejadez y de desidia de nuestro patrimonio histórico y 
cultural, que debería conservarse en perfecto estado en colaboración del Consell Insular de Mallorca. En 
tercer lugar, retirar la subida de la tarifa del agua y de alcantarillado, al considerar que su implantación 
castiga de manera injustificada a la mayoría de las familias de Palma, y que ha demostrado no ser una 
medida eficaz a la hora de conseguir una reducción de consumo de agua. La número 4 es consensuar de 
manera real, efectiva y urgente, el Plan General de Ordenación Urbana de Palma, con la oposición, los 
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sectores y los ciudadanos. Quinta, resolver de manera urgente la gestión administrativa y técnica en 
Urbanismo, para que todas las licencias sean informadas en tiempo y forma, tal y como establece la Ley. 
Y por último, cumplir de manera urgente las proposiciones aprobadas por unanimidad a lo largo de esta 
legislatura, relativas a Camp Redó. De manera que se dé una solución definitiva a los problemas de los 
que adolece este barrio y sus vecinos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, jo ara començaré explicant les propostes de l’Equip de Govern, i en el segon torn contestaré a les 
propostes de l’oposició. Nosaltres hem emmarcat les propostes en un bloc important, en continuar fent 
unes polítiques actives d’habitatge, perquè sabem que és una prioritat social, poder accedir a un 
habitatge digne, cosa que per desgràcia els darrers anys s’ha incrementat molt aquesta problemàtica 
entre molts d’àmbits socials, i no només per persones o col·lectius que tradicionalment tenien dificultats 
a l’accés a l’habitatge, per una manca de recursos econòmics, sinó que s’ha estès a la majoria de la 
població, i per tant hem d’incrementar les nostres polítiques actives en aquest sentit, per poder garantir 
aquest dret a l’accés a l’habitatge, evidentment des de les nostres competències i possibilitats com 
ajuntament. Per això proposem per un costat seguir treballant per obtenir més solars públics, per poder 
cedir al IBAVI, per construir més habitatge públic. Com sabeu ja n’hem cedit cinc solars, i creiem que hi 
ha una oportunitat en els projectes de desenvolupament urbanístic que estan pendents, que hi pugui 
haver solars que puguin esser després propietat de l’ajuntament, i per tant poder-los cedir també al 
IBAVI per continuar i fer més projectes d’habitatge públic a la ciutat, perquè és una necessitat prioritària 
com deia. Després per un altre costat, en la mateixa línea, volem ampliar les línees de subvencions per 
lloguers d’habitatges, i enguany volem introduir una variant d’una especificitat de subvencions per a 
persones joves, perquè creiem que és un col·lectiu molt vulnerable actualment, i de cara a l’any qui ve 
veure d’obrir també aquestes subvencions a col·lectius específics que tenen una vulnerabilitat també 
important en l’accés a l’habitatge. I després una tercera línea en relació a l’habitatge, és una específica 
en el Camp Redó de realitzar un Pla especial de l’àmbit dels habitatges del Camp Redó. Precisament fer 
un concurs públic per poder decidir quin és el futur urbanístic que volem per aquella zona, pels 
habitatges d’aquell barri, i que les bases d’aquest concurs públic, estiguin consensuades i parlades amb 
l’oposició, com crec que ja s’està començant a fer. I per un altre costat, tenim dues propostes també en 
relació a continuar millorant els serveis, tant de neteja com de residus de la ciutat. Per un costat 
desenvolupar, redactar, que ja estam amb el procés de participació social, com vosaltres sabeu, perquè 
hi heu participat els diferents partits polítics, per desenvolupar i poder aprovar durant enguany un 
programa de reducció de residus, que dedins de ell hi hauria moltes línees de treball de reutilització 
d’objectes, precisament per reduir els residus que generem. Una de les propostes que ja n’hem parlat, 
que aniran incorporades en aquest programa, serà el d’habilitar un espai en el parc verd de Son Castelló, 
precisament perquè les persones puguin deixar objectes que encara tenen utilitat, i altres veïnats les 
puguin agafar i utilitzar de manera gratuïta, així reduint els residus d’aquests voluminosos o d’aquests 
mobles o d’aquests electrodomèstics que encara tenen una segona oportunitat. I per un altre costat 
també, un projecte molt important per a nosaltres, que seria de cara a tardor, iniciar un servei que no 
s’ha realitzat mai en aquesta ciutat, que seria com un projecte d’una neteja a fons, un dissabte a fons de 
tots els barris i tots els pobles de Palma, allà on se programarien més o menys amb dos mesos, que se 
poguessin fer net a fons tots aquests barris. Això suposaria evidentment tenir un dispositiu específic 
amb maquinària, amb important d’agranadores i de neteja amb aigua, que aniria barri a barri amb 
aquesta programació de dos mesos intensius, durant la tardor, després de la temporada d’estiu, a fer 
net tots els barris i pobles de la ciutat. I després per un altre costat, evidentment seguir treballant en 
acostar a la ciutadania en els espais naturals que tenim a la ciutat, i un d’ells que per a nosaltres és 
important, que l’hem estat recuperant, i hem de continuar fent-hi feina, és el Carnatge, que com sabeu 
va esser escollit un espai important per treballar des dels pressupostos participatius, i hem de continuar 
amb programes d’educació ambiental, perquè tothom conegui els valors tan ambientals com històrics 
que té aquest espai emblemàtic de ciutat.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
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“Sí, gràcies Sr. Batle. En relació a les proposicions del Partit Popular. Votarem a favor, votarem a favor 
de la quarta, la quinta i la sexta. En relació a la primera, ens abstindrem, perquè ja varem proposar que 
hi hagués un camió de repàs pel tema de la recollida de trastos, aquest sistema es va implantar 
recentment, fa escassament dos mesos, i creiem que primer antes de prendre altres mesures, s’haurien 
de veure si realment és efectiu, si funciona o no. En el punt 2, ens abstindrem també, perquè no tenim 
clar quan xerra de la proposició de patrimonio de la ciudad, si se refereix en el patrimoni històric i 
cultural o en general o si se refereix en el patrimoni, o sigui en els bens que són titularitat del propi 
ajuntament. Si fos en aquest cas, podríem votar a favor, però si se refereixen a tot el patrimoni, o sigui 
edificis tant privats com públics, que formen part del patrimoni històric de la nostra ciutat, en aquest cas 
ens hem d’abstenir. Estam a favor, estam en contra de que se pintin les façanes dels edificis i molt més 
si són edificis amb valor històric i cultural, però entenem que l’ajuntament no pot, no pot invertir els 
seus recursos a fer netes façanes d’edificis privats. En relació a la tercera, a la de la tarifa de l’aigua, pues 
també ens abstindrem, perquè entenem que hi ha d’haver unes tarifes progressives. Nosaltres ja varem 
presentar unes proposicions, ja hem dit sempre lo mateix, que creiem que s’ha d’anar a la 
individualització dels comptadors d’aigua. Que hem de sabre primer quins són els grans consumidors 
d’aigua, antes d’aplicar segons quines mesures. I que per exemple les empreses, s’ha d’emprar el mateix 
sistema que s’empra pels hotels, a l’hora d’assignar les seves tarifes per aconseguir un sistema que sigui 
efectivament progressiu. Per tant, ens abstindrem també en aquesta tercera proposició del Partit 
Popular. Respecte a les proposicions de l’Equip de Govern, pues votarem a favor de la primera i de la 
quinta. Ens abstindrem a la segona, perquè se’ns presenta aquí un projecte dissabte a fons, que ni 
siquiera ha passat pel Consell de l’administració de la EMT, d’Emaya, i que desconeixem totalment. Si 
se’ns aclara, pues llavors a lo millor podríem votar a favor. Respecte a la posada en marxa d’un 
programa de reutilització d’objectes, pues està en marxa el Pla de residus. Voldríem primer que xerrar 
del Pla de residus, i després veure amem si això pot tenir cabuda dins aquest Pla antes de votar a favor. 
Per tant, també ens abstindrem. I respecte a lo dels solars, per la construcció d’habitatges públics, 
votarem a favor, en contra perdona, encara que considerem que 200 habitatges públics són insuficients, 
tampoc no tenim clar com pensa l’ajuntament obtenir aquests solars, i és una qüestió que voldríem 
sabre. Ahir el Sr. Batle ja ens va dir que tenien fons de Capitalitat per aquests habitatges, per adquirir 
aquests solars. Ara ens presenten això. Voldríem tenir clares les coses antes de votar a favor d’una 
proposició que considerem que és tan important com aquesta, perquè és importantíssim el tema dels 
habitatges públics.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Respecto a las propuestas de Ciudadanos, votaremos a favor la 1, 2, 3, 4 y 6. Y la 
quinta votaremos en contra porque creemos que no es este el momento y que hay otras prioridades. 
Respecto a la duda que tenía Ciudadanos, Sr. Ribas disculpe, respecto a la duda que tenía sobre el 
patrimonio de la ciudad, de nuestra propuesta número 2, nos referíamos al patrimonio que es 
propiedad municipal, con lo cual podrá votar a favor. Y respecto a las propuestas del Gobierno, a la 1, 2 
y 3 votaremos a favor, si bien algunas pues bueno ya están en marcha o ya se habían hecho en 
temporadas pasadas. Respecto a la 4, obtener solares para la construcción de 200 viviendas públicas, 
nos llama mucho la atención, porque aquí en este Pleno se ha votado en contra de que en le terreno 
municipal de la prisión, que ya se pueden construir 103 viviendas, de acuerdo con el Plan General, 
ustedes han votado en contra. Fíjense. De una tacada aprobando una proposición del Partido Popular 
que tendrían la mitad de esas viviendas para ponerse a construir mañana, nos parece una tomadura de 
pelo. Como una tomadura de pelo ejemplar es la número 5, redactar el Plan especial en el ámbito de las 
viviendas de Camp Redó, mediante un concurso abierto, unas bases consensuadas. Yo no sé si alguien 
de este Gobierno es consciente de que hemos traído 5 propuestas en este Pleno, votadas por 
unanimidad, que hablan de esto. ¿Se están riendo de nosotros? Han pasado tres años votándonos que 
sí, y ahora nos traen esta propuesta de resolución. Buenos días, buenos días, a ver si se despiertan. Y por 
último, ampliar las líneas de subvenciones del alquiler de viviendas, es una frase muy bonita, que le 
faltan apellidos, comas y datos. Nos gustaría saber que tipo de líneas, a quién van dirigidas, con qué 
cantidades. Por lo tanto en estas últimas vamos a votar abstención. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
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“Molt bé. Un aclariment per lo que s’ha comentat fins ara de lo que. Vols dir res? Ah no ho sé, és el meu 
torn.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“És que no. M’he botat sense voler el punt 5 i no l’he pogut aclarir el sentit del nostre vot. Sí, no, el tema 
del Camp Redó, mirin, nosaltres ens abstindrem. Ens abstindrem perquè pese que el Camp Redó ha de 
menester una forta actuació per part d’aquest ajuntament, entenem que després de 3 anys, posar-se 
ara a redactar un Pla especial per aquest àmbit, i fer un concurs obert en aquestes altures, quan duim 
tres anys de legislatura, és una vergonya. Llavors votarem, nosaltres ens abstindrem.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, només per informar a Ciutadans, que comentava que aquest projecte de dissabte a fons no s’havia 
informat en cap moment, jo explicar que aquest projecte està dedins el Pla de millora dels serveis de 
neteja i de recollida de residus, que ja varem fer, ja varem presentar fa més d’un any. I que s’ha anat 
implementant amb aquest Pla d’inversions. Una de les línees era precisament aquesta, de la possibilitat 
de fer aquest dissabte a fons a tots els barris de la ciutat, com a mínim una vegada en l’any, i que per 
això està programat pels recursos que tenim i l’organització, que en dos mesos, en el temps de dos 
mesos es pot realitzar aquest servei a tots els barris. I el volem programar per tardor, perquè ara clar 
evidentment durant l’estiu la ciutat té una activitat tal que no ho podem desenvolupar durant l’estiu, i 
ho farem durant la tardor. Per tant sí que hi havia informació, però si voleu més informació en podem 
tornar a parlar sense cap problema. I per lo que fa a les propostes que heu fet per part vostra. Per part 
de Ciutadans, la primera proposta del Pla Litoral, hem de votar en contra, perquè hi ha una oficina de 
projectes europeus, que coordina aquest projecte, i penja des d’Urbanisme, i considerem que ha de 
continuar penjant des d’aquest àmbit. El segon punt el votem a favor, en relació en el PGOU. En el 
tercer, en relació a l’edifici de Gesa, hem de votar en contra, perquè encara estam a un procés de 
negociació, i evidentment la Llei de Patrimoni Històric, s’haurà de fer complir, però ja la faran complir 
quan considerin des del Consell i reclamar-ho. Després pel punt 4 també podem votar a favor, perquè ja 
s’hi està començant a fer feina, i esperem que tingui fruits aviat. Després per lo que fa al punt 5, ara 
mateix com sabeu des d’un estudi que es va fer per part d’Emaya, per veure quins eren els diferents 
models tecnològics de tractament de residus, varem considerar que hi ha altres models diferents en els 
que s’està desenvolupant ara, que són més eficients econòmicament i ambientalment. Nosaltres hem 
obert el debat. Creiem que és un debat en profunditat que hem de tenir de manera seriosa entre les 
tres institucions que vosaltres mencioneu, l’ajuntament, el Consell i el Govern. Però no creiem que ara 
sigui el moment d’iniciar els tràmits. Ara hem obert el debat i hem de definir quin és el model que volem 
de cara en el futur en relació en el tractament de residus, que és lo que m’imagino que vosaltres 
demaneu que iniciem els tràmits, per assumir com ajuntament. També dir que ara mateix l’ajuntament 
de Palma ni Emaya podria assumir el tractament dels residus de Palma, perquè és un volum molt 
important, per tant això necessita planificació i fer un debat en profunditat. Però evidentment estam 
d’acord, i per això varem obrir el debat, que hem de cercar models alternatius als actuals, que són molt 
més positius. I en relació en el punt 6, de la parada de galeres. Efectivament, des de Mobilitat s’està 
treballant en el projecte, per tenir una nova parada alternativa a la de Conqueridor, que ja sabem que 
genera molts de problemes. Ah no estic dient, no s’interpreta el sentit? Perdó. El punt 6 votaríem a 
favor. I el punt 5 en contra. No ho he dit en els altres punts? Ah s’intueix. Idò el punt 1 no, el punt 2 sí, el 
punt 3 no, el punt 4 sí, 5 no i sis 6. Val? Perdoneu. I en relació en els del Partit Popular. El punt volia 
provar-lo, perquè de fet aquest Pla eficaç i eficient en la millora de la neteja, ja l’estam desenvolupant, i 
amb la recollida de residus, amb tot lo que hem estat fent i implementant aquests darrers mesos, que 
n’hem xerrat molt. Lo que no estam fent, de la manera que vosaltres demanàveu, era lo de que fos 
pública la plana Web. Sí que hi ha el Pla de neteja i el Pla de residus, i una mica les freqüències, però sí 
que es podria mirar de millorar la Web, perquè tothom tingués accés en quines són les freqüències de 
neteja i de recollida de residus en els diferents barris i zones de la ciutat. Els indicadors ja s’estan 
utilitzant, de fet se fa un informe mensual de quin és l’estat i com van evolucionant, tant els serveis de 
neteja com de recollida, que ja hem dit moltes vegades que podeu accedir-hi, ens els podeu demanar i 
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se vos traslladaran sense cap problema. Però evidentment lo que no podem estar a favor és en canviar 
el sistema de recollida de trastos, i per tant si volguéssiu eliminar aquesta darrera part de la proposta 
votaríem a favor, sinó hem de votar en contra. Després, en el punt 2, votarem a favor perquè ja ho hem 
dit altres vegades, que de fet s’hi està fent feina, no tan ràpida com voldríem, perquè els temes de 
patrimoni ja sabeu que requereixen molt més temps. Ara ja tenim u esborrany del protocol per poder 
actuar de manera més àgil, i l’hem traslladat en el Consell perquè l’aprovi, perquè és el Consell de 
Mallorca, que també l’ha d’aprovar, i després poder-ho aprovar a la Comissió de centre històric com 
ajuntament. Però ja hi estam treballant, per tant votem a favor, perquè també és una prioritat. El punt 3 
hem de votar en contra, ja n’hem parlat moltes vegades de la tarifa d’aigua, que sí que promou el 
consum responsable i ho varem demostrar amb algunes dades a un Plenari. Després, el punt 4, votarem 
en contra, perquè considerem que sí que hem de dialogar amb tots els actors socials i polítics per arribar 
a un Pla General lo més amplament consensuat possible, però no consensuar absolutament, perquè hi 
ha posicionaments ideològics que són diferents i per tant serà difícil d’arribar a un consens absolut. I 
després el punt 5 i 6 també votaríem a favor, perquè bé, ja s’estan desenvolupant mesures en aquest 
sentit.” 

 
Grup Municipal C’s: 
 
1.- A la vista de los resultados de los dos primeros años en la ejecución del Plan Litoral de 
Ponent, el Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Alcalde a asumir la coordinación de todas 
las áreas, con el fin de que se pueda ejecutar el proyecto en su integridad, y así poder cumplir 
con los compromisos adquiridos con la Unión Europea para la concesión de las subvenciones. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al regidor de urbanismo a volver a convocar las 
comisiones no permanentes de seguimiento del PGOU, en las que la empresa contratada para 
su desarrollo deberá participar para dar cuenta de sus avances. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
3.- Una vez recuperada por ENDESA la posesión del edificio de GESA, el Pleno del 
Ayuntamiento insta al Consell de Mallorca a que, en cumplimiento de la Ley de Patrimonio 
Histórico, requiera a la propietaria del edificio a realizar las obras de mantenimiento 
necesarias. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
4.- El Pleno del Ayuntamiento acuerda iniciar urgentemente la adaptación de los sistemas 
informáticos del área de urbanismo para permitir la presentación telemática de proyectos, así 
como la tramitación digital de las licencias urbanísticas, tomando como modelo los sistemas ya 
existentes en otros Ayuntamientos. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
5.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a EMAYA iniciar los trámites para poder asumir la 
gestión de los residuos tal como establece la Ley de Bases del Régimen Local a través de un 
acuerdo institucional con el Govern Balear y el Consell de Mallorca. 
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Es rebutja per 22 vots en contra  (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA I PP) i 4 vots a 
favor (C’s) 
 
6.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda adaptar las paradas de las galeras para 
garantizar el bienestar de los animales que prestan este servicio. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
Grup Municipal PP: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a  
 
1. Abordar de forma inmediata un plan eficaz y eficiente de limpieza y mantenimiento de las 
calles de la ciudad, incluida la mejora de los servicios de recogida de residuos sólidos urbanos, 
fijando una serie de objetivos, actuaciones e indicadores para evaluar su seguimiento y 
cumplimiento con una periodicidad mensual para asegurar el correcto estado de estas zonas. 
Igualmente, en aras a la mayor transparencia y, para conocimiento de los ciudadanos, proceda 
a publicar en la página web del Ayuntamiento cada una de las actuaciones de este plan, que 
gradualmente se vayan a realizar a las diferentes zonas de la ciudad, así como el resultado de 
los indicadores de cumplimiento del plan, mejorando la gestión de la recogida selectiva de 
papel, plástico, cartón y vidrio y eliminando el actual sistema de recogida de trastos. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 8 a favor (PP) i 
4 abstencions (C’s) 
 
2. Proceder, apoyándose en los técnicos especializados en patrimonio y con todas las 
precauciones y garantías necesarias, a la limpieza inmediata de todas las pintadas que 
actualmente existen sobre el patrimonio de la ciudad y que provocan en quienes las observan 
una sensación de abandono, de dejadez y de desidia de nuestro patrimonio histórico y cultural 
que debería conservarse en perfecto estado, en colaboración del Consell Insular de Mallorca. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
3. Retirar la subida de la tarifa del agua y el alcantarillado al considerar que su implantación 
castiga de manera injustificada a la mayoría de las familias de Palma y que ha demostrado no 
ser una medida eficaz a la hora de conseguir una reducción de consumo de agua. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 8 a favor (PP) i 
4 abstencions (C’s) 
 
4. Consensuar de manera real, efectiva y urgente el Plan General de Ordenación Urbana de 
Palma con la oposición, los sectores y los ciudadanos. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
5. Resolver de manera urgente la gestión administrativa y técnica en Urbanismo para que 
todas las licencias sean informadas en tiempo y forma, tal y como establece la Ley. 
 
S’aprova per unanimitat 
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6. Cumplir de manera urgente las proposiciones aprobadas por unanimidad a lo largo de esta 
legislatura relativas a Camp Redó, a fin de dar una solución definitiva a los problemas de los 
que adolece este barrio y sus vecinos. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
Grups Municipals PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Desenvolupar un programa d’educació ambiental per conèixer Es Carnatge, els seus valors 
ambientals entre la ciutadania. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2.- Posar en marxa el projecte “Dissabte a fons” per realitzar una neteja anual intensiva a tots 
els barris després de l’estiu. 
 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i PP) i 4 abstencions 
(C’s) 
 
3.- Posar en marxa un programa de reutilització d’objectes per reduir el nombre de residus que 
generam. 
 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i PP) i 4 abstencions 
(C’s) 
 
4.- Obtenir solars per a la construcció de 200 habitatges públics. 
 
S’aprova per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)  8 abstencions (PP) 
i 4 vots en contra (C’s) 
 
5.- Redactar el Pla Especial a l’àmbit de la Vivendes del Camp Redó, mitjançant un concurs 
obert amb unes bases consensuades.  
 
S’aprova per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)  i 12 abstencions 
(PP i C’s) 
 
6.- Ampliar les línies de subvenciones de lloguer d’habitatges.  

 
S’aprova per 18 a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C’s) i 8 abstencions (PP) 
 
Bloc 4. Comissió Vigilància de la Contractació, Infraestructures i Desconcentració Territorial 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, la primera propuesta está referida al famoso expediente sancionador de la 
Agencia de Protección de Datos, en este caso a la SMAP. Quiero hacer constar aquí que hace ya casi más 
de un año que solicitamos por primera vez desde el grupo municipal, el expediente sancionador. Toda la 
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documentación que estuviera o formara parte del expediente. Posteriormente hemos ido reiterando 
estas solicitudes de información, tanto por escrito como verbalmente, en los Consejos de 
administración, y no se nos ha dado aún el expediente, no lo tenemos. Con lo cual yo a esto le llamo 
simplemente ocultar información. Porque no tiene ningún tipo de explicación que después de un año y 
habiéndolo solicitado 4 o 5 veces, aún no lo tengamos. Y tiene su gracia que ahora pues por parte de la 
Sra. Jhardi, estén realizando un Reglamento, una Ordenanza de Transparencia, cuando el Sr. Ferrer ya 
antes de que entre en vigor la está incumpliendo. A mí me gustaría que la Sra. Jhardi le explique al Sr. 
Ferrer esta Ordenanza de Transparencia, a ver si a usted le hace más caso, y nos pasa la información que 
le pedimos, que por otro lado es obligatorio y se lo quiero recordar. Pero bueno, sobre este tema 
también hablaremos en la Comisión del Pleno, porque le hemos planteado una serie de preguntas sobre 
este expediente, y espero que las conteste en la Comisión. El segundo punto está referido al tema de las 
hierbas en Palma, bueno sigue habiendo hierbas por todo, y en concreto aquí quiero resaltar las zonas 
singulares que afectan al patrimonio histórico. Me estoy refiriendo en concreto a la murada de Palma, 
está toda llena, sigue con hierbas por todos lados. Con lo cual bueno pues solicitamos que se proceda al 
desbroce y a la limpieza de todas estas hierbas en Palma. lo mismo respecto a las pintadas y grafitis que 
hay y se encuentran por toda Palma, que también lo hemos pedido en reiteradas ocasiones en los 
Plenos, y sigue todo igual. En relación a las líneas de autobuses y la EMT, solicitamos que se mejoren las 
frecuencias de la línea que llega al Parc Bit, y también que se ponga un transfer desde la estación de 
metro de la UIB al Parc Bit. Esto es una petición que se hace desde los trabajadores del Parc Bit, a raíz de 
una encuesta que hizo el Observatorio de la sociedad de la información, en la que bueno decía que 
prácticamente un 80% de los que trabajan allí, que son 3.000 personas, pues van en vehículo privado, lo 
cual quiere decir que el transporte público hasta el Parc Bit no funciona. Y por último, que se 
incrementen en las paradas de autobús, en las que no tengan pantallas informativas, pues que se vayan 
poniendo progresivamente. Gracias.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno pues nosotros también coincidimos en el tema de las malas hierbas 
con Ciudadanos. Creemos que es necesario adoptar las medidas oportunas, entendemos que se tienen 
que aplicar aquellos medios que sean los legalmente permitidos, pero sí conseguir una gestión eficiente 
de la eliminación de las malas hierbas, porque tenemos muchísimas zonas, muchísimos barrios donde 
las aceras y los bordillos, pues están llenos de hierbas. En muchos casos incluso levantando pues el 
pavimento. Por otra parte, creemos importante y ya hemos insistido en otras ocasiones, elaborar y 
poner en marcha un Plan integral de mantenimiento para los parques y zonas ajardinadas de todo el 
municipio. Creemos que este Plan debería incluir pues un grupo de trabajo con las asociaciones de 
vecinos que sean quienes planteen un poco las mejoras que consideran necesarias, porque a fin de 
cuenta ellos viven el barrio, y suelen ser los que más conocen las problemáticas de las zonas verdes y de 
las zonas ajardinadas. También pedimos inventariar aquellos aspectos de mantenimiento que sean más 
urgentes, como por ejemplo pues todo aquello que se refiere a vallas rotas, a pintura de paredes, 
arreglo de bancos, muros, ajardinamiento, poda, mejora de la accesibilidad de todos aquellos espacios 
que lo requieran, y con este inventario pues también se podrían establecer las prioridades. Creemos 
importantísimo y este es el objeto principal de este punto, es el acondicionamiento, rehabilitación y 
mantenimiento de los espacios públicos. Y también incluimos dos puntos que son el concienciar a la 
ciudadanía del uso responsable de estos espacios públicos que son compartidos por todos, y 
especialmente aquellos dueños de perros, que muchas veces pues no son lo conscientes que deberían 
de que estos espacios es para el uso de todos. Y también el último punto de este segundo apartado sería 
crear nuevos espacios verdes en el término municipal de Palma. Creemos que todavía hay capacidad de 
crear nuevos espacios verdes, y nos gustaría pues que se plantearan la creación de aquellos más allá de 
los que se llevan prometiendo toda la legislatura, y que no se han hecho todavía. Retomamos un tema 
que ya hemos oído otras veces en estos Plenos, que es el de dar una respuesta rápida al Paseo de Cala 
Gamba. Creemos que ahora ya pues si según ustedes es de otra administración, pues que se lleven las 
acciones oportunas, si no se ponen de acuerdo que lo hagan ustedes mismos, la propuesta se ha 
mantenido siempre en los mismo términos, la cuestión. No, no, la cuestión es la misma que planteamos 
la última vez. Como digo se pide una solución al ayuntamiento, que para mí es el directamente 
responsable, pero que si ustedes consideran que es otra administración, pues ahora más que nunca 
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tienen la posibilidad de llevarlo a cabo. También creemos importante, y además yo creo que esto es un 
clamor popular, la mejora de la circulación en las principales vías de Palma. Que se ponga una solución 
al caos circulatorio que se está generando, a las retenciones que se están produciendo en todos los 
accesos a la ciudad. Y especialmente también en la zona de los colegios, consensuando con los vecinos 
los proyectos también de nuevos carriles bici, porque hay que recordar que varias plataformas vecinales 
se han creado precisamente por los carriles bicis. Y sobretodo creemos que no se tienen que crear 
carriles bici a costa de la eliminación de plazas de aparcamiento. Como ya se habló ayer también, 
creemos que se deben construir nuevos parkings. También hablamos repetidas veces de la construcción 
de parkings disuasorios, que sean en el extrarradio de Palma. Y eso sí, que estos parkings estén 
interconectados con diferentes puntos de la ciudad a través de buses lanzadera u otros medios de 
transporte público, que eso creemos que serviría para desatacar muchísimo Palma. Y también volver 
otra vez a hablar de esa proposición que se aprobó por unanimidad en septiembre de 2015, que es el 
desdoblamiento de Camí dels Reis, y creemos que sería una solución importante para ese atasco que se 
produce en la zona de colegios. Gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle i gràcies també als dos partits de l’oposició, per les bateries de propostes. Defensaré 
primer les propostes que presentem com Equip de Govern. La primera és la implantació de la gratuïtat 
pels menors de 17 anys a la EMT, a partir del 1 de gener de l’any que ve, que això va justament en la 
mateixa línea que ja hem començat a impulsar, que és la de seguir promocionant el transport públic, 
que fem que els usuaris més joves comencin a introduir-se en l’ús d’aquest mitjà com alternativa al 
vehicle privat, i que a demés és una de les millors antídots justament a les retencions de trànsit que 
patim cada dia. El segon punt que duim és la implantació d’una tarifa jove. És un dels punts que teníem 
en el nostre programa de govern, i que en aquest cas enfocaríem en els joves entre 16, que per tant 
deixarien de tenir la gratuïtat, i arribaríem fins als 30 anys, però enfocat en aquelles persones que no 
tinguin ocupació. Tenim clar que ja hi ha una sèrie de descomptes per les persones que estan estudiant, 
que estan cursant estudis oficials, per tant el que intentaríem cobrir és aquí en aquella franja de 
persones joves, que no tenen ocupació, ni que tampoc estan treballant per tal de que puguin tenir una 
ajuda en els seus desplaçaments. El tercer punt que presentem és el impuls d’una nova campanya de 
mobilitat sostenible, adreçada als centres educatius. Som conscients que els centres educatius són 
generadors de mobilitat i també a vegades creadors de certes retencions, i l’afluència de molts de 
vehicles en hores d’entrada i sortida, i el que volem és sobretot primer promocionar hàbits de mobilitat 
sostenible, i també promocionar evidentment el impuls que estam fent des de la EMT, per tal d’obrir la 
porta a que els escolars i totes aquelles persones menors de 16 anys, puguin gaudir d’aqueixa gratuïtat 
que impulsarem. Cedeixo la paraula al Sr. Romero, per acabar amb la resta de punts que presentem com 
Equip de Govern.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. Seguimos con el cuarto punto. La propuesta es seguir con la mejora de accesibilidad en las 
playas. Como saben tenemos 5 playas accesibles certificadas en Palma. Esa certificación hay que 
renovarla cada año, es cada vez más complicado renovarla, pero queremos seguir con la tarea de 
mantener la certificación de accesibilidad de las playas. Además de eso, lo que queremos el año que 
viene es certificar la playa de Cala Mayor. Es una playa que actualmente es accesible, no está certificada 
pero tiene todos los elementos y es apta para certificación. Es una orografía complicada pero hemos 
logrado hacerla accesible, por tanto creo que podremos contar con otra playa accesible certificada en 
ciudad. El punto número 5 es continuar con la mejora de alumbrado público, y seguir reduciendo las 
emisiones de CO2, y también reducir el consumo del gasto energético en ciudad. Hemos reducido 
prácticamente al 50% todas las inversiones que ya hemos hecho. Es decir, las barriadas donde hemos 
actuado se ha reducido hasta el 70% en el caso de los polígonos, por tanto es una muy buena noticia, y 
queremos seguir impulsando este proyecto, que dura hasta 2020 y que está cofinanciado por los Fondos 
Feder, por tanto Europa nos devuelve la mitad de la subvención. Ya nos ha devuelto una parte este año. 
También queremos, continuando la vía de mejora de eficiencia energética, trabajar con los edificios 
públicos. Tenemos 190 edificios que gestionamos en el ayuntamiento, y es importante seguir actuando 
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en los edificios, para mejorar la eficiencia energética, e ir instalando paulatinamente medidas para 
generación de energía, e ir hacía la autosuficiencia de los edificios públicos, y de alguna manera 
incentivar a que tengamos una ciudad que no sea dependiente energéticamente de la península. Por 
ejemplo sería positivo pero creo que desde el ayuntamiento debemos impulsar estas medidas. En 
Cabrera por ejemplo tenemos, hemos instalado un sistema de captación de energía solar, que permite 
la autosuficiencia de los edificios que están ahí. Ahora cambiaremos las baterías por unas baterías más 
eficientes de litio, lo cual nos permitirá ser aún más eficiente el sistema. En el edificio de Son Pax 
también logramos en ciertas horas del día, tener autosuficiencia. Por tanto, creo que vamos en buen 
camino, y es posible lograrlo con el resto de edificios, y por tanto es importante seguir impulsando estas 
instalaciones. Y por último, poner en marcha el nuevo pliego de zonas verdes, de Parques y Jardines. 
Que mejorando mucho el que está, ahora está en vías de tramitación, se está adaptando a la nueva Ley 
de contratos. Invertiremos 60 millones de euros en 4 años, y permitirá no solo mejorar sustancialmente 
las zonas verdes, mejorar la eficiencia del gasto del agua, que es una de las prioridades también que 
tenemos como Equipo de Gobierno, sino también mejorar los juegos infantiles, y hacerlos accesibles 
como es la línea prioritaria del área de Infraestructuras y Accesibilidad. Gracias.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, mire, nosotros respecto al Partido Popular, votaremos a todas que sí, a excepción de la 4 que nos 
vamos a abstener por lo siguiente. Cuando habla de los trazados de los carriles bici, dice que en ningún 
caso los mismos supongan eliminación de plazas de estacionamiento. Nosotros creemos que esto es 
muy difícil de conseguir. Lo que sí diríamos es que procuren, procuren estos trazados que existan, o sean 
se eliminen el menor de plazas posibles de aparcamiento. En todo caso que se dé una alternativa en el 
caso de que se eliminen plazas de aparcamiento, se dé una alternativa al barrio, para poder aparcar. Y 
también que si de alguna manera el trazado, por mucho que esté en el PMUS el trazado se puede variar, 
porque los vecinos lo piden y es viable, pues que también se haga. ¿No? De esta manera, para que no, 
para procurar que se eliminen las menores plazas posibles. Y respecto a las propuestas del Equipo de 
Gobierno. Nosotros la 1, nos vamos a abstener, porque a pesar de que sí que nos parece perfecto y 
estaríamos a favor de que fuera gratuito hasta los 17 años, nosotros no sabemos, no tenemos un 
estudio, no nos ha comunicado si económicamente es viable para la empresa o no. Esto es lo único que 
nos preocupa, pero bueno, por eso nos abstendremos. En el segundo punto lo mismo, nos 
abstendremos porque no sabemos si es económicamente viable. Pero además, matizar que si se 
propone que a partir de los 17 años sea gratuito, perdona, hasta los 17 años sea gratuito, el segundo 
punto debería ser que para los demandantes de ocupación entre 17 y 30. Porque si son a partir de 16 es 
gratuito igualmente. O sea que les propondría modificarlo de 17 a 30. Y en este punto nos 
abstendremos. En cuestión de, en el punto número 3, también nos vamos a abstener. Y en el cuarto, 
quinto y el sexto votaremos a favor. ¿Ha quedado claro?” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, contestando a Ciudadanos, sí que decir que nosotros creemos que unos carriles bici que no están 
consensuados y que ya han supuesto retirar en Palma más de 500 aparcamientos, desde luego no están 
consiguiendo, no van a conseguir que sea algo aceptado por la ciudadanía. En cuanto a las propuestas 
de Ciudadanos, muchas coinciden con las nuestras, y que en el caso del punto 1 sí que pediríamos que 
se cambiara en cuanto a lo que es entregar la copia del expediente sancionador de la Agencia de 
Protección de Datos, en vez de solamente al grupo municipal de Ciudadanos, a la oposición en general, 
votaríamos a favor si fuera así. En cuanto a la segunda, en el desbroce de hierbas coincidimos, 
votaríamos a favor. En el tema de limpieza de pintadas y grafitis también estamos de acuerdo y hemos 
puesto algo parecido. La extensión de las frecuencias para llegar al Parc Bit y establecer el transfer entre 
el metro de la UIB y el Parc Bit nos parece también importante, así que votaríamos a favor. Y en la 
quinta, el tema de las pantallas informativas, también nos parece bien, así que votaríamos a favor. En 
cuanto a las proposiciones del Equipo de Gobierno, sí que decir que nos parecen la verdad, poco 
ambiciosas, teniendo en cuenta que estamos a final de la legislatura. En la mayoría de los casos es una 
continuidad de cosas que se iniciaron incluso la pasada legislatura ¿no? Por ejemplo el tema de certificar 
las playas, pues recordar que la primera playa certificada fueron las de Ciudad Jardín y Playa de Palma, 
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la pasada legislatura. Continuar con el cambio de la iluminación, que es un contrato adjudicado también 
la pasada legislatura. Ya la última también me ha parecido peculiar, sacar de nuevo un pliego que resulta 
que no salió porque Emaya impugnó y lo tumbó. Pues no me parecen también grandes proyectos de 
final de legislatura, teniendo en cuenta la cantidad de cosas importantes en materia de infraestructuras 
que se plantean en este Pleno cada mes, y que siguen pendientes ¿no? Entonces creo que sí que habría 
que hacer un esfuerzo para dar impulso a aquellas cosas que sí que de verdad a los ciudadanos les están 
preocupando, independientemente que creo que todas estas son interesantes y que se tienen que 
seguir haciendo, pero que eso es parte del trabajo diario, y que no me parece que sea un compromiso 
esto realmente es continuar con lo que se está haciendo, sacar unos pliegos que se tumbaron hace un 
mes, y que se tendría que haber sacado ya. Yo sí que pediría un poquito más de compromiso en temas 
sobre todo que en muchos casos se han votado en este Pleno, y que son importantes y que siguen 
arrastrándose mes tras mes, y seguimos sin compromisos firmes. Entonces, votaríamos a favor de todos 
los puntos del Equipo de Gobierno, menos la abstención en el primer punto. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Abans de res, pel que fa a les propostes d’Equip de Govern, i gràcies Sra. Conrado 
per l’apreciació, en el punt segon rectifiquem i on diem implantar una tarifa jove a la EMT, per a 
demandants d’ocupació entre 16 i 30 anys, ha de dir entre 17 i 30 anys. Gràcies de nou per l’apreciació, 
perquè és vera que per qüestió d’edats no quadrava. Explico el sentit del vot de les seves propostes. La, 
comencem per Ciutadans, la primera proposta votarem que no, ja els hem explicat en Consell 
d’administració, que estam pendents d’un informe de Serveis Jurídics, que ens informi sobre la 
necessitat, sobre la possibilitat de donar aquesta documentació, tenint en compte que vostès són part 
actora en aquesta denúncia. Segon un comentari, fer palesa en aquest Ple que és la segona vegada en 
un Ple de debat de la ciutat, que ens tornen a dur el tema de les targetes. Se veu que és un tema 
fonamental per vostès, en qüestió a model de ciutat. Jo pensava que qüestions de model de ciutat, els 
empal·lien altres assumptes com puguin esser la transparència, i deixar d’emprar els fons públics per 
usos propis, però veig que encara seguim estant preocupats per aquestes questions privades. Passaré en 
el punt quart, perquè la resta que jo no esmenti ara, els explicarà el Sr. Romero. El punt quart de la 
proposta de Ciudadanos, hi estaríem d’acord, sempre i quant en comptes de que digui “establecer un 
transfer”, nosaltres proposem dir “establecer un sistema de préstamos de bicicletas públicas”. És una 
qüestió que ja varem dir que estàvem treballant, i fins que el Govern Balear no posi un altre alternativa, 
nosaltres pensàvem que amb els recursos que tenim i amb les possibilitats de col·laboració que tenim 
també amb la Universitat de les Illes Balears, estam fent feina amb això, ens està constant perquè 
encara estam treballant amb el Parc Bit i Universitat, però per això presentem aquesta transaccional de 
dir en comptes de transfer, sistema de préstamos de bicicletas públicas. I en el punt cinquè, també de 
Ciutadans, proposem igualment també una transaccional, estam d’acord amb aquesta proposta 
d’ampliació de pantalles, tot i que ara mateix no tenim els recursos per fer-ho. Estam millorant 
qüestions més fonamentals de les marquesines i de les aturades, per tal de transaccionar seria en el 
sentit d’afegir la següent frase a la proposta que digui “cuando se ponga en marcha un Plan de 
renovación de paradas marquesinas e implementación de nuevas tecnologías aplicadas a la EMT”. Pel 
que fa a les propostes del Partit Popular, explicaré les relatives a Mobilitat, que en aquest cas del Partit 
Popular és el número 4, votem que no, ja hi tornem a esser amb el model que vostès sempre 
persegueixen, d’aquests carrils bici voladors, invisibles i que realment no suposen res a la ciutat, que no 
suposen, que suposen tan poc a la ciutat, que ni tan sols existeixen. Jo no hi crec, crec que hem de fer 
infraestructures que realment serveixin, i que tinguin una incidència en la ciutat, per tant evidentment 
en alguns moments haurem d’eliminar places d’estacionament. I la proposta número 5, que és la de 
“apostar decididamente por la construcción de nuevos parkings en el centro” aquí jo sincerament ja 
hem de deixar de llegir, perquè l’aposta per més pàrkings en el centre històric de les ciutats, és anar a 
aplicar un model dels anys 80, volem resoldre problemes del segle XXI, amb receptes dels anys 80, i amb 
això nosaltres no hi estam gens d’acord. El Sr. Romero acabarà d’explicar el sentit del vot.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
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“Sí. Empezamos por el bloque, por las propuestas de Ciudadanos. En la número 2 votaremos que sí, ya 
hay un pliego también en tramitación para las malas hierbas de la muralla, del resto de malas hierbas las 
estamos quitando entre Emaya, Infraestructuras en Parques. A pesar de la exageración que pone que 
invade toda Palma, votaremos que sí a la propuesta. La número 3, el pleno de limpiar las pintadas y 
grafitis, también se está haciendo, votaremos a favor. Respecto a las propuestas del Partido Popular, 
también respecto a la eliminación de malas hierbas en aceras, bordillos y mejorar el mantenimiento de 
las barriadas, también votaremos a favor. Tenemos ahora la puesta en marcha del nuevo pliego de 
vialidad, que mejora en un 45% en inversión el pliego anterior. Y habrá una mejora substancial. 
Asfaltaremos todas las calles de la ciudad, y también empezaremos a mejorar progresivamente las 
aceras de la ciudad, y a hacerlas accesibles. Respecto al punto número 2, a la propuesta que es un 
resumen de la suya de Parques y Jardines, me ha dicho que no corresponde traerla aquí, pero usted la 
trae, en este caso estoy de acuerdo con todos los puntos, excepto con el punto a, que no entiendo como 
encajarlo, porque ya existe los Consells de barri o asociaciones de vecinos que nos trasladan todas las 
inquietudes que tienen respecto a Parques y Jardines y crear un grupo de trabajo específico para 
parques donde estén asociaciones, vecinos. No, lo veo como una duplicidad, no le veo el sentido. 
Podemos transaccionar si quitan el punto a, podemos votarla a favor, sino votaríamos en contra. El 
punto número 3, respecto a Cala Gamba, bueno ya se ha discutido en distintos Plenos, en 4 plenos creo, 
es competencia de Costas, seguiremos insistiendo. El Partido Popular tuvo 4 meses para ponerse en 
marcha con este tema, ya nos ha, nos encontramos en verano y todavía no se ha solucionado, pero 
seguiremos trabajando en el ayuntamiento para instar a Costas a que lo repare de manera inmediata. Y 
el punto número 6, de Camí dels Reis, votaremos a favor. Gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé. Bé, donem per finalitzat el darrer debat de la ciutat d’aquesta legislatura. Moltes gràcies a 
totes i a tots.” 

 
Grup Municipal C’s: 
 
1)    El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a requerir al Presidente 
de la SMAP para que proceda a entregar copia del expediente sancionador de la Agencia de 
Protección de Datos, al Grupo Municipal Ciudadanos. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 8 abstencions 
(PP) i 4 vots a favor (C’s) 
 
2)   El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno  a que procedan al 
desbroce de las hierbas que invaden toda Palma, y en especial, aquellas situadas en zonas 
singulares que afectan al patrimonio histórico de la ciudad.   
 
S’aprova per unanimitat 
 
3)   El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno limpiar las pintadas y 
grafitis de la ciudad de Palma.  
 
S’aprova per unanimitat 
 
4)  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a  mejorar las frecuencias 
de la línea de autobús que llega al Parc Bit, y establecer un sistema de préstamo de bicicleta 
pública desde la estación de metro de la UIB hasta el mismo Parc Bit 
 
S’aprova per unanimitat la transaccional 
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5)   El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que se incrementen las 
pantallas informativas en las paradas de autobús que aún no lo tengan, cuando se ponga en 
marcha un plan de renovación de paradas, marquesinas e implementación de nuevas 
tecnologías aplicadas a la EMT 
 
S’aprova per unanimitat la transaccional 
 
Grup Municipal PP: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a  
 
1. Adoptar las medidas oportunas, aplicando todos los medios legalmente permitidos, para 
una gestión eficiente de la eliminación de las malas hierbas que aparecen en los límites de 
aceras y bordillos y conseguir así mejorar la imagen de todos los barrios, garantizar la 
salubridad de los mismos y ofrecer un óptimo estado de mantenimiento de las vías públicas en 
el marco de un plan de mantenimiento de barriadas. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2. Elaborar y poner en marcha un Plan Integral de Mantenimiento para los parques y zonas 
ajardinadas de todo el municipio que incluya:  
b. Inventariar aquellos aspectos de mantenimiento urgente que requieren estos espacios para 
hacerlos más seguros y habitables: vallas rotas o caídas, pintura de paredes, arreglo de bancos 
y muros, ajardinamiento, poda, mejora de la accesibilidad de aquellos espacios que lo 
requieran, etc., ya que pueden incorporarse a las actuaciones regulares de los servicios 
competentes. 
c. El acondicionamiento, rehabilitación y mantenimiento de estos espacios públicos. 
d. Concienciar a la ciudadanía de un uso responsable de los espacios públicos, especialmente 
los dueños de perros. 
e. Crear nuevos espacios verdes en todo el término municipal de Palma. 
 
S’aprova per unanimitat la transaccional suprimint l’apartat a. 
 
3. No eludir su responsabilidad y dar una respuesta rápida a la situación reparando con 
carácter inmediato el paseo de Cala Gamba, evitando así posibles accidentes y situaciones de 
peligro o a que, en caso de no considerarse competente, realice las actuaciones oportunas 
para que en el menor tiempo posible se lleve a cabo su reparación. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
4. Llevar a cabo las medidas que sean necesarias para mejorar la circulación en las principales 
vías de Palma, y a que se ponga solución al caos circulatorio y a las retenciones que 
especialmente se dan en los accesos a la ciudad, así como en la zona colegios, entre otras, 
consensuando con los vecinos los proyectos de trazado de nuevos carriles bici, y a que en 
ningún caso, los mismos supongan la eliminación de plazas de estacionamiento. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 8 vots a favor 
(PP) i 4 abstencions (C’s) 
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5. Apostar decididamente por la construcción de nuevos parkings tanto en el centro, como la 
construcción de parkings disuasorios en el extrarradio, garantizando la interconexión de estos 
con diferentes puntos de la Ciudad, a través de buses lanzadera u otros medios de transporte 
público. 
 
Es rebutja per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
6. Cumplir con la máxima urgencia la proposición aprobada por unanimidad en septiembre de 
2015 con tal de que se pueda proceder lo más rápidamente posible a la prolongación del 
tramo del Camí dels Reis, comprendido entre la rotonda de Madre Alberta y la Base Jaume II. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
Grups Municipals PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Implantar la gratuïtat per als usuaris de l’EMT per als menors de 17 anys a partir de l’1 de 

gener de 2019. 

 

S’aprova per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 12 abstencions 

(PP i C’s) 

 

2.- Implantar una tarifa jove a l’EMT per demandants d’ocupació entre 16 i 30 anys. 
 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i PP) i 4 abstencions 
(C’s) 
 

3.- Impulsar una nova campanya de mobilitat sostenible als centres educatius. 
 
S’aprova per 22 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i PP) i 4 abstencions 
(C’s) 
 
4.- Continuar amb la millora d’accessibilitat a les platges de Palma. Aconseguir la certificació 
d'AENOR a la platja de Cala Major. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
5.- Continuar amb les millores d’enllumenat públic permetent reduir les emissions de CO2 i  
reduir el consum energètic fent de Palma una ciutat més sostenible i verda. Millorar l’eficiència 
energètica del edificis municipals reduint el consum energètic  introduint instal·lacions per 
generar energia verda. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
6.- Posar en marxa del nou plec de Zones verdes millorant el manteniment dels parcs a ciutat i 
renovant el jocs infantils existents. 
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S’aprova per unanimitat 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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